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Indledning

Udkast til Vesterbro-Kongens Enghave bydelsplan har været i høring i lokaludvalg, fagudvalg og 
relevante råd fra den 7. juni 2010 til den 20. august 2010. 

Alle bortset fra ældrerådene har afgivet høringssvar.

Derudover har By og Havn afgivet høringssvar, som også er medtaget i nedenstående 
gennemgang af høringssvarene.

GENERELLE BEMÆRKNINGER

A. Generelle bemærkninger, herunder ændringsforslag 
og økonomi

ØKF’s bemærkninger

Kongens Enghave Lokaludvalg
1. Lokaludvalget finder, at arbejdet med bydelsplanen har 
været spændende og en berigende proces. Lokaludvalget 
mener, at resultatet er godt og brugbart i deres arbejde.

2. Lokaludvalget bemærker at arbejdet med bydelsplanen 
har været tids- og ressourcekrævende. Derfor håber de på 
en positiv behandling af bydelsplanen i Økonomiudvalget 
og efterfølgende i Borgerrepræsentationen; og at 
Københavns Kommune er behjælpelige med at føre 
bydelsplanen ud i livet.

3. Lokaludvalget bemærker, at det har været særligt 
ressourcekrævende for Kongens Enghave Lokaludvalg og 
Vesterbro Lokaludvalg at udarbejde bydelsplanen, idet de to 
lokaludvalg har delt de ressourcer, der i andre bydele har 
været afsat til én bydelsplanproces. 

4. Lokaludvalget ønsker at tilføre følgende til 
bydelsvisionen: "Teglholmen, Sluseholmen og de 
omkringliggende brygger er gamle industriområder, der 
er under udvikling, og som i fremtiden vil være med til at 
ændre Kongens Enghaves beboersammensætning og 
byliv."

5. Lokaludvalget bemærker, at der er en fejl i kortmaterialet. 
En del af området på Tippen er markeret med hvid farve. 
Kongens Enghave Lokaludvalg påpeger, at området skal 
være markeret med grønt, da hele området er udlagt til 
rekreative offentlige arealer (område O1).

Ad. 2. ØKF anerkender lokaludvalgenes store 
arbejde med bydelsplanen. 
Bydelsplanerne skal efter afsluttet proces 
behandles i Økonomiudvalget og 
efterfølgende Borgerrepræsentationen med 
henblik på endelig godkendelse. Derefter kan 
bydelsplanerne – i det omfang de politiske 
udvalg beslutter sig herfor – indarbejdes i de 
dele af sektorplanlægningen, der berører 
bydelene og herigennem medvirke til 
konkrete løsninger af bydelens fremtidige 
udfordringer og tiltag.

Ad. 3. ØKF bemærker, at der i bydelen 
Vesterbro-Kongens Enghave er den særlige 
situation, at der er to lokaludvalg i én bydel.
Baggrunden er, at Borgerrepræsentationen 
den 14. juni 2006 vedtog at etablere 10 nye 
bydele i København, og at der i bydelen 
Vesterbro-Kongens Enghave skulle etableres 
to lokaludvalg (Vesterbro Lokaludvalg og 
Kongens Enghave Lokaludvalg), som skulle 
udarbejde én fælles bydelsplan (BR332/06). 
Der er derfor afsat sekretariatsressourcer i 
Økonomiforvaltningen og i de øvrige 
forvaltninger til udarbejdelsen af én 
bydelsplan. 

Ad. 4. ØKF imødekommer lokaludvalgets
forslag til ændring.

Ad. 5. ØKF imødekommer lokaludvalgets 
forslag til ændring.
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Vesterbro Lokaludvalg
1. Lokaludvalget bemærker, at energien i processen med 
udarbejdelse af bydelsplanen er blevet bremset af det 
faktum, at bydelsplanens status er uafklaret. Lokaludvalget 
mener ikke, at det har været muligt at vide, hvad planen vil 
kunne bruges til. 
Lokaludvalget synes, at arbejdet med bydelsplanen har 
været spændende og er glade for at Københavns 
Kommune åbner op for muligheden for mere 
borgerinddragelse. For at borgerinddragelsen skal være 
reel, mener lokaludvalget dog, at bydelsplanen skal følges 
op af forslag til finansiering af projekter fra planen.

2. Lokaludvalget bemærker, at det har været udmattende 
for Vesterbro Lokaludvalg at skulle argumentere for 
rimeligheden i ikke at skulle arbejde med én samlet 
bydelsplan for Vesterbro-Kongens Enghave
Lokaludvalget bemærker at det har været særlig 
ressourcekrævende for Vesterbro Lokaludvalg og Kongens 
Enghave lokaludvalg at udarbejde bydelsplanen. De to 
lokaludvalg har måttet dele de ressourcer, der i andre 
bydele har været afsat til ét lokaludvalg. 

3. Vesterbro Lokaludvalg mener, at de flere gange har 
efterspurgt data om byområdet Vesterbro, som de aldrig har 
fået adgang til. Lokaludvalget mener, at dette har været en 
forhindring i udarbejdelsen af bydelsplanen, og de ser frem 
til i det videre arbejde, at kunne få adgang til disse data.

Ad.1. ØKF bemærker at bydelsplaner ikke 
indgår som del af Planloven, og der stilles 
således ingen formelle krav til 
bydelsplanernes indhold, tilvejebringelse eller 
offentliggørelse. Bydelsplaner er ikke juridisk 
bindende.
Bydelsplanerne skal efter afsluttet proces 
behandles i Økonomiudvalget og 
efterfølgende Borgerrepræsentationen med 
henblik på endelig godkendelse. Derefter kan 
bydelsplanerne – i det omfang de politiske 
udvalg beslutter sig herfor – indarbejdes i de 
dele af sektorplanlægningen, der berører 
bydelene og herigennem medvirke til 
konkrete løsninger af bydelens fremtidige 
udfordringer og tiltag.
Bydelsplanerne kan ligeledes fungere som 
referenceramme for lokaludvalgene, når de 
skal afgive høringssvar i sager med betydning 
for bydelene. Indholdet i bydelsplanerne skal 
på den måde kvalificere det lokale niveaus 
samspil med det politiske niveau i 
henholdsvis udvalgene og 
Borgerrepræsentationen.

Ad. 2. ØKF bemærker, at der i bydelen 
Vesterbro-Kongens Enghave er den særlige 
situation, at der er to lokaludvalg i én bydel.
Baggrunden er, at Borgerrepræsentationen 
den 14. juni 2006 vedtog at etablere 10 nye
bydele i København, og at der i bydelen 
Vesterbro-Kongens Enghave skulle etableres 
to lokaludvalg (Vesterbro Lokaludvalg og 
Kongens Enghave Lokaludvalg), som skulle 
udarbejde én fælles bydelsplan (BR 332/06). 
Der er derfor afsat sekretariatsressourcer i 
Økonomiforvaltningen og i de øvrige 
forvaltninger til udarbejdelsen af én 
bydelsplan. 

Ad.3. ØKF bemærker, at ØKF’s vurdering er, 
at forvaltningerne så vidt det har været muligt 
har søgt at hjælpe lokaludvalget med deres 
forespørgsler.

3



Teknik- og Miljøudvalget
1. Teknik- og Miljøudvalget beskriver de fire bydelsplaner 
som vellykkede og som et godt grundlag for en videre 
dialog mellem lokalområdet og Borgerrepræsentationen om 
lokalområdernes udvikling og om specifikke projektforslag. 
Udvalget bemærker, at diskussionerne og 
borgerinddragelsen i lokalområderne er resulteret i planer af 
en kvalitet, der kan bidrage til den øvrige planlægning. 

2. Teknik- og Miljøudvalget bemærker, at Teknik- og 
Miljøforvaltningen ikke har afsat en særlig ramme til 
finansiering af forslag i bydelsplanerne og at udvalget derfor 
tager forbehold for resultatet af den årlige 
budgetbehandling.
Børne- og Ungdomsudvalget
1. Udvalget bemærker, at såvel processen som selve 
forslaget til ”Bydelsplan for Vesterbro/Kongens Enghave”
vidner om et stort og bredt engagement hos lokaludvalg og 
lokalbefolkning på Vesterbro og i Kongens Enghave og om 
visioner og konkrete handlinger for udvikling af bydelen. 
Børne- og Ungdomsudvalget har med stor interesse noteret 
sig udkastets visioner og ideerne.

2. Udvalget tilslutter sig bydelsplanens temaer for så vidt 
angår børne- og ungdomsområdet, men tager dog generelt 
forbehold for udkastet under hensyn til den videre 
behandling af det samlede forslag.

3.  Udvalget bemærker i en tilføjelse til høringssvaret, at 
udvalget takker for lokaludvalgets bidrag og glæder sig til at 
indgå i et samarbejde om bydelsplanen. Dog er drifts- og 
anlægsbudgettet for BUF presset og Børne- og 
Ungdomsudvalget ønsker derfor at fokusere resurserne på 
kerneydelserne i den nære fremtid.  
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Beskæftigelses- og Integrationsudvalget
1. Beskæftigelses- og Integrationsudvalget vurderer, at 
indholdet i bydelsplanerne for henholdsvis Kongens
Enghave og Vesterbro generelt er i fin overensstemmelse 
med Beskæftigelses- og Integrationsudvalgets 
målsætninger. 

2. Beskæftigelses- og Integrationsudvalget bemærker, at 
Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningen opfordrer 
lokaludvalgene til, at de i det videre arbejde søger at 
integrere udvalgenes arbejde med nuværende og 
kommende private og offentlige udviklingsprojekter i de 
respektive bydele, herunder eksempelvis den Boligsociale 
Helhedsplan i Kongens Enghave, samt udviklingen af 
Carlsberg området på Vesterbro.  

3. Beskæftigelses- og Integrationsforvaltningen vil gerne gå 
i dialog med både Kongens Enghave og Vesterbro 
Lokaludvalg om temaer, der ligger inden for udvalgets 
ressort område, herunder særligt projekter og initiativer 
under temaerne Byliv (Kongens. Enghave), Demokrati 
(Vesterbro) og Plads til alle (Vesterbro), idet temaerne 
vurderes som relevante for forvaltningens arbejde. 

4. Beskæftigelses- og Integrationsudvalget bemærker, at 
forvaltningens indsats er bydækkende og ikke har et 
særskilt geografisk fokus. Undtaget er visse politisk 
prioriterede fremskudte indsatser i de udsatte 
boligområder. Udvalgets integrationsmidler er 
i overvejende grad udmøntet til bestemte formål og 
indsatser. Det er således ikke muligt som sådan at afsætte 
særskilt økonomi til bydelsarbejdet, men forvaltningen vil 
være i dialog med lokaludvalget om behovene for særskilte 
initiativer.

Ad.2. ØKF opfordrer Vesterbro Lokaludvalg 
og Kongens Enghave Lokaludvalg til at tage 
BIU’s opfordring til efterretning i 
lokaludvalgenes videre arbejde.

Kultur- og Fritidsudvalget
1. Udvalget bemærker, at der som udgangspunkt ingen frie 
midler findes på Kultur- og Fritidsudvalgets budget. De 
forslag, der kræver kommunal medfinansiering, kan derfor 
ikke gennemføres inden for de eksisterende økonomiske 
rammer.
Socialudvalget
1. Socialudvalget finder det positivt, at bydelsplanen ønsker 
at arbejde for at integrere og rumme udsatte grupper på 
Vesterbro og i Kongens Enghave.

2. Socialudvalget tilslutter sig i øvrigt Socialforvaltningens 
bemærkninger i bydelsplanen, når det gælder 
beboersammensætningen i Kongens Enghave samt 
indsatsområderne socialt udsatte og stofbrugere på 
Vesterbro.

3. Socialudvalget tager det til efterretning, at lokaludvalget 
ønsker de prioriterede indsatser i bydelsplanen fremmet ved 
budgetforhandlingerne.
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Sundheds- og Omsorgsudvalget
1. Udvalget bemærker at lokaludvalgets arbejde med at 
skabe bedre rammer for udsatte grupper for eksempel i 
form af et fixerum, at skabe tilgængelige byrum for alle - 
også midlertidige byrumsstrukturer i forbindelse med 
metrobyggeriet er i overensstemmelse med de 
sundhedspolitiske mål om mere lighed i sundhed. 

2. Udvalget bemærker, at det i den fremtidige byudvikling, 
hvor bevægelse tænkes ind, er væsentligt at målrette 
aktiviteter til forskellige socioøkonomiske målgrupper.
Herved arbejdes der aktivt med ulighed i sundhed. 

3. Udvalget opfordrer lokaludvalget til at indgå i samarbejde 
med forskningsprojektet ”Go active” fra DGI-byen og 
sammen med målgrupperne at pege på byrumsstrukturer, 
som oplagte muligheder for aktivitetssteder, såkaldte 
Playspots.

Ad.3. ØKF opfordrer lokaludvalget til at tage 
opfordringen til efterretning. ØKF bemærker,
at et samarbejde f.eks. kunne være relevant i 
forbindelse med projekterne ”Sammenbinding 
gennem idræt og sundhed” og ”Legepladser” i 
Kongens Enghave og ”Legepladser – også til 
voksne” samt ”Idræt i byens rum” på 
Vesterbro. 

Handicaprådet
1. Handicaprådet fremhæver det som vigtigt, at 
bydelsplanlægningen sker i dialog med borgerne og finder 
derfor borgerinddragelsesaktiviteterne i forbindelse med 
udarbejdelsen af bydelsplanerne og fokuset på 
netværksdannelser positive.

2. Rådet opfordrer til, at tilgængelighed prioriteres f.eks. i 
forlængelse af de formulerede temaer; hhv. Kongens
Enghaves ”Byliv” især i forbindelse med arbejdet med 
Mozart Plads og Vesterbros ”Plads til alle”.

3. Handicaprådet opfordrer til dialog om handicappolitiske 
spørgsmål i forbindelse med det videre arbejde med 
bydelsplanerne, idet rådet gerne inddrages i udmøntningen 
af de prioriterede projekter. 

Ad 3. ØKF opfordrer til, at Kongens Enghave 
Lokaludvalg og Vesterbro Lokaludvalg 
inddrager Handicaprådet i det videre arbejde 
med projekter med relevans for rådet. 

Kongens Enghave
Tema: Det grønne og blå 

A. Bemærkninger og forslag til ændringer 
(kun de udvalg med bemærkninger er medtaget her)

ØKF’s bemærkninger

Kongens Enghave Lokaludvalg 
2. Indsatsområde: Andre rekreative arealer 
2.c. Aktiviteter på/ved vandet: Lokaludvalget ønsker en 
uddybning af forvaltningernes allerede eksisterende planer 
for brug af vandarealerne på holmene. 

3. Indsatsområde: Sammenhængende stiplan for 
Kongens Enghave 
3.c. Den grønne kile – hele vejen til Bavnehøj og Vestre 
Kirkegård: Lokaludvalget bemærker, at den grønne kile på 
Teglholmen skal føres helt ud til vandet. Kongens Enghave 
Lokaludvalg ønsker dette rettet i kortmaterialet, så kilens 
placering bliver korrekt angivet.

Ad. 2.c. ØKF henviser til høringssvaret fra 
Kultur- og Fritidsudvalget. ØKF henviser i 
øvrigt til lokalplan 310 Teglværkshavnen med 
tillæg 1, 2 og 3 for uddybning. 

Ad. 3.c. ØKF imødekommer lokaludvalgets 
forslag til ændring
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Teknik- og Miljøudvalget
Teknik- og Miljøudvalget støtter generelt op om bydelens 
ønske om, at det grønne og blå element skal medvirke til at 
binde bydelen sammen og ønsket om en byudvikling, der 
fremmer et bæredygtigt miljø.
Sundheds- og Omsorgsudvalget
3. Indsatsområde: Sammenhængende stiplan for
Kongens Enghave
Udvalget beskriver, at lokaludvalgets vision om at sikre 
tilgængeligheden for de bløde trafikanter og skabe 
forbindelse med Københavns øvrige stisystemer er i 
overensstemmelse med Sundheds- og Omsorgsudvalgets 
sundhedspolitiske visioner. 

Sundheds- og Omsorgsudvalget
2. Indsatsområde: Andre rekreative arealer 
2.c. Aktiviteter på/ved vandet: Udvalget ser fokus på 
havnefrontens potentiale i forhold til selvorganiseret 
bevægelse i og ved vandet som et positivt tiltag, der kan 
fremme liv og bevægelse i hverdagen. Sundheds- og 
Omsorgsudvalget opfordrer lokaludvalget til også at 
medtænke de ældre borgere.

Ad.2.c. ØKF henviser til Kultur- og 
Fritidsudvalgets høringssvar vedr. projektet og 
opfordrer lokaludvalget til at tage opfordringen 
fra Sundheds- og Omsorgsudvalget til
efterretning

By & Havn
1. Indsatsområde: Tippen
1.a. Fredning af hele Tippen: By & Havn beskriver, at 
selskabet i lighed med Københavns Kommune ikke anser 
den nordlige del af Tippen som fredningsværdig. By & Havn 
er åben over for midlertidig anvendelse af den nordlige del 
af Tippen til rekreativ anvendelse, men selskabet ønsker at 
området disponeres til senere anvendelse til boliger.
B. Hvilke projekter, der tilkendegives, at der vil arbejdes
videre med fremadrettet
 (kun de udvalg med bemærkninger er medtaget her)

ØKF’s bemærkninger

Teknik- og Miljøudvalget
2. Indsatsområde: Andre rekreative arealer 
2.b. Rent vand i Kalveboderne og badestrand ved 
Valbyparken: Udvalget oplyser, at der arbejdes aktivt for at
fremme planerne om at forbedre vandkvaliteten i 
Harrestrup Å og for også på længere sigt at etablere en 
strandpark ud til Kalveboderne.
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Kultur- og Fritidsudvalget
2. Indsatsområde: Andre rekreative arealer 
2.a. Lommeparker: Kultur- og Fritidsudvalget er positiv 
overfor ideen om at styrke de grønne arealer, så de i højere 
grad kan anvendes af borgerne til rekreative aktiviteter, 
motion og leg. Forvaltningen mener bl.a., at den grønne kile 
på Teglholmen kan tænkes ind som et aktivitetsområde. 
Der kan findes inspiration til hvordan i idékataloget ”10 
næridrætsanlæg der rykker!”.

2.c. Aktiviteter på/ved vandet: Kultur- og Fritidsudvalget er 
enig i, at hele havnefronten i højere grad skal anvendes 
aktivt af borgerne. Derfor har forvaltningen bl.a. foreslået,
at der afsættes midler i budget 2011 til at etablere et 
maritimt center nær den planlagte skole i Sydhavn – til brug 
for både den planlagte skole og foreninger. 
Kultur- og Fritidsforvaltningen har drøftet, hvordan man 
bedst tager højde for den voksende interesse for 
vinterbadning i havnen. Vinterbadning søges i første 
omgang indarbejdet i "Koralbadet ved Sluseholmen", men 
på sigt kan det også blive relevant at arbejde med sådanne 
tiltag på andre havnebade.

Københavns Kommune har via ”Kickstart København” afsat 
1 mio. kr. til ”Det flydende foreningshus” i Sydhavn, der 
udarbejdes i samarbejde med Lokale- og Anlægsfonden, By 
& Havn og DIF.

Ad.2.c. ØKF henviser i øvrigt til Sundheds- og 
Omsorgsudvalgets høringssvar vedr. projektet

Tema: Trafik 

A. Bemærkninger og forslag til ændringer 
(kun de udvalg med bemærkninger er medtaget her)

ØKF’s bemærkninger

Kongens Enghave Lokaludvalg 
4. Indsatsområde: Reduktion af biltrafik
4.b. Tosporet Enghavevej: I sidste afsnits første sætning
ønsker lokaludvalget indføjet følgende tilføjelse ”(…) og i 
relation til de kreative og kulturelle funktioner i området.”

5. Indsatsområde: Sammenbinding af kvartererne i 
Kongens Enghave 
5.a. Kontakt til Holmene: Lokaludvalget bemærker, at det er 
deres opfattelse, at forvaltningen i sin kommentar til punktet 
refererer til den interne sammenhæng i området ” Sydhavn”
– og ikke hele Kongens Enghave. Lokaludvalget ønsker 
derfor, at se en kommentar til sammenhængen mellem 
”Sydhavn” og resten af byområdet.

Ad. 4.b. ØKF imødekommer lokaludvalgets 
forslag til ændring

Ad. 5.a. ØKF tager lokaludvalgets 
bemærkning til efterretning og uddyber
sammenhængen mellem Sydhavn og resten 
af byområdet i bydelsplanen under 
”Københavns Kommunes bemærkninger”

B. Hvilke projekter, der tilkendegives, at der vil arbejdes
videre med fremadrettet
(kun de udvalg med bemærkninger er medtaget her)

ØKF’s bemærkninger

Teknik- og Miljøudvalget
Teknik- og Miljøudvalget er enig i, at den trafikale 
belastning af bydelen er massiv og at der bør arbejdes på, 
at mindske barriererne, så kvartererne bedre kan bindes 
sammen.
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Tema: Byliv

A. Bemærkninger og forslag til ændringer 
(kun de udvalg med bemærkninger er medtaget her)

ØKF’s bemærkninger

Kongens Enghave Lokaludvalg 
8. Indsatsområde: Det sociale 
8.a. Beboersammensætning: Lokaludvalget bemærker, at 
der grundet den høje andel af almennyttige boliger i 
Kongens Enghave er særligt mange boliger, som anvises til 
socialt udsatte grupper. Lokaludvalget gør opmærksom på, 
at Københavns Kommune ikke forholder sig til dette i deres 
bemærkninger til punktet. Kongens Enghave Lokaludvalg 
ønsker en yderligere refleksion over problemstillingen.

8.b. Sammenbinding gennem idræt og sundhed: Under 
punktet omtales anlæg og renovering af stier og 
forbindelser til idrætsformål. Herunder nævnes ”(…) det, der 
i dag bliver brugt til rulleskøjtesti”. Lokaludvalget ønsker at 
præcisere omtalte stis placering, hvorfor udvalget ønsker 
ovennævnte beskrivelse erstattet med følgende: 
”stiforbindelsen langs jernbanebroen over havneløbet.”

10. Indsatsområde: Det sociale 
Lokaludvalget ønsker en præcisering i afsnittet, således at 
afsnittet kommer til at lyde som følgende: ”Kvartershuset 
danner ramme om mange tilbud til beboerne på 
Frederiksholm. Tilbuddene til bl.a. den store andel af ældre 
borgere i bydelen er vigtige og bør fremmes.”

Ad. 8.a. ØKF henviser til Socialudvalgets 
høringssvar, hvor de tilslutter sig 
Socialforvaltningens bemærkninger til i 
bydelsplanen, når det gælder 
beboersammensætningen i Kongens 
Enghave. ØKF opfordrer lokaludvalget til at 
indgå i en dialog med Socialforvaltningen for 
en uddybning. 

Ad. 8.b. ØKF imødekommer lokaludvalgets 
forslag til ændring

Ad. 10. ØKF imødekommer lokaludvalgets 
forslag til ændring

Teknik- og Miljøudvalget
Udvalget bemærker, at lokaludvalgets mål om at skabe 
rammer for et mere levende og forskelligartet byliv er fuldt 
ud i overensstemmelse med kommunens generelle
målsætninger for byliv og for udviklingen af dette område.
Kultur- og Fritidsudvalget
Udvalget bemærker, at kultur- og fritidsliv har en central 
betydning for byens samlede tiltrækningskraft, men der er 
flere bydele, hvor tilvæksten i kultur- og idrætsfaciliteter 
ikke er fulgt med befolkningstilvæksten. Det gælder især i 
de nye byområder som Sydhavn. Der kræves store 
investeringer inden for kultur- og fritidsliv de kommende år, 
for at bydelen kan komme på omgangshøjde med resten af 
byen.
Socialudvalget
Socialudvalget tilslutter sig Socialforvaltningens 
bemærkninger i bydelsplanen, når det gælder 
beboersammensætningen i Kongens Enghave.
Sundheds- og Omsorgsudvalget
8. Indsatsområde: Det sociale
8.c. Børn og unge
Udvalget bemærker, at lokaludvalget i Kongens Enghaves
ønske om at skabe bedre rammer i forhold til folkeskolerne 
er i tråd med Sundheds- og Omsorgsudvalgets 
sundhedspolitiske visioner. 
B. Hvilke projekter, der tilkendegives, at der vil arbejdes
videre med fremadrettet
(kun de udvalg med bemærkninger er medtaget her)

ØKF’s bemærkninger
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Beskæftigelses- og Integrationsudvalget
Udvalget bemærker, at Beskæftigelses- og 
Integrationsforvaltningen gerne vil gå i dialog med Kongens 
Enghave Lokaludvalg om projekter og initiativer under 
temaet ”Byliv” idet temaet vurderes som relevant for 
forvaltningens arbejde.

ØKF opfordrer lokaludvalget til at indgå i en 
dialog med Beskæftigelses- og 
Integrationsforvaltningen om projekter og 
initiativer under temaet ”Byliv.”

Kultur- og Fritidsudvalget
8. Indsatsområde: Det sociale 
8.b. Sammenbinding gennem idræt og sundhed: Kultur- og 
Fritidsforvaltningen finder, at det er vigtigt at understøtte og 
udvikle idræts-, fritids- og kulturtilbud for børn og unge. I 
sammenhæng hermed ligger der en mængde erfaringer fra 
andre dele af landet, hvor man binder sundhedsfremmende 
tilbud sammen med informations- og oplysningstiltag på 
bibliotekerne. Det kunne der med fordel arbejdes med på 
biblioteker, eksempelvis i et samarbejde med Folkesundhed 
København.

10. Indsatsområde: Det kulturelle liv
Kultur- og Fritidsforvaltningen finder, at lokaludvalgets 
forslag om at styrke det kulturelle liv i bydelen er positivt. 
Det ville være oplagt at arbejde målrettet på at omdanne 
Karens Minde bygningen til en kulturdynamo i kvarteret. 
Bygningen huser allerede bibliotek og kulturhus. Her er 
ligeledes plads til at oprette værkstedspladser og rum for 
kreative fora.

Ad.8.b. ØKF henviser til bemærkninger fra 
Sundheds- og Omsorgsudvalget og opfordrer 
lokaludvalget til at tage KFF’s opfordring til 
efterretning. 

Sundheds- og Omsorgsudvalget
8. Indsatsområde: Det sociale
8.b. Sammenbinding gennem idræt og sundhed: 
Folkesundhed København har tilkendegivet interesse som 
sparringspartner i lokaludvalgets projekt ”Sammenbinding 
gennem idræt og sundhed”.

Ad 8.b. ØKF opfordrer lokaludvalget til at 
inddrage Folkesundhed København i det 
videre arbejde med projektet. 

Vesterbro
Tema: Demokrati 

A. Bemærkninger og forslag til ændringer 
(kun de udvalg med bemærkninger er medtaget her)

ØKF’s bemærkninger

B. Hvilke projekter, der tilkendegives, at der vil arbejdes
videre med fremadrettet
(kun de udvalg med bemærkninger er medtaget her)

ØKF’s bemærkninger
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Børne- og Ungdomsudvalget 
1. Indsatsområde: Netværksdannelse og dialog  
1.c. Ungeråd: Børne- og Ungdomsudvalget kan tilslutte sig 
lokaludvalgets forslag om at danne et ungeråd. Børne- og
Ungdomsudvalget anbefaler, at lokaludvalget drøfter 
forslaget med det lokale Børne- og Ungdomsområde for 
Vesterbro/Kongens Enghave. 

4. Indsatsområde: Børn og unge  
4.a. Skoler og institutioner + 4.b. fritidsklubber: Børne- og 
Ungdomsudvalget bemærker, at udvalget er opmærksom
på det betydelige kapacitetspres, der er på bydelenes skoler 
og institutioner. Der er med vedtagelsen af ”Kickstart 
København” i foråret 2010 sat yderligere fokus på 
kapacitetsfremmende projekter. Lokaludvalgets konkrete 
forslag til etablering af fritidsinstitutionspladser på Vesterbro 
vil indgå i Børne- og Ungdomsforvaltningens struktur- og 
planovervejelser.

Ad.1.c. ØKF opfordrer lokaludvalget til at 
indgå en dialog med det lokale Børne- og 
Ungdomsområde for Vesterbro/ Kongens 
Enghave om forslaget. 

Beskæftigelses- og Integrationsudvalget
Udvalget bemærker, at Beskæftigelses- og 
Integrationsforvaltningen gerne vil gå i dialog med 
Vesterbro Lokaludvalg om projekter og initiativer under 
temaet ”Demokrati” idet temaet vurderes som relevant for 
forvaltningens arbejde.

ØKF opfordrer lokaludvalget til at indgå i en 
dialog med Beskæftigelses- og 
Integrationsforvaltningen om projekter og 
initiativer under temaet ”Demokrati”. 

Tema: Plads til alle 

A. Bemærkninger og forslag til ændringer 
(kun de udvalg med bemærkninger er medtaget her)

ØKF’s bemærkninger

Teknik- og Miljøudvalget
Udvalget bemærker, at lokaludvalget har et ønske om, at 
der i bydelen skal være plads til alle, og at socialt udsatte 
gruppers forhold skal forbedres. Det er Teknik- og
Miljøudvalget enig i.
Kultur- og Fritidsudvalget
Udvalget bemærker, at Kultur- og Fritidsforvaltningen finder 
det vigtigt, at understøtte og udvikle idræts-, fritids- og 
kulturtilbud for børn og unge.
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Socialudvalget
2. Indsatsområde: Socialt udsatte 
2.b. Boliger til udsatte grupper: Socialudvalget bemærker, at 
ønsker man at placere børneinstitutioner og skæve boliger i 
nærheden af hinanden, er det vigtigt at overveje præcis 
hvilken målgruppe man ønsker at etablere boliger 
til. Beboerne i skæve boliger har ofte et misbrug - som regel 
alkohol - og kan have en anderledes adfærd. Der er 
ikke nødvendigvis noget i vejen for at placere 
børneinstitutioner og skæve boliger i nærheden af 
hinanden, dog vurderes det at være uhensigtsmæssigt at 
have disse tilbud på samme matrikel eller på nabogrunde. 

Det er potentielt en mulighed at kombinere behovet for 
særboliger og institutioner i nybyggeri. I særboliger bor 
borgere med sindslidelse eller handicap, der i høj grad kan 
klare sig selv, eller der ydes støtte i et sådan omfang, at 
beboerne kan leve side om side med en institution eller i et 
alment boligområde. En sådan model må bero på en 
konkret vurdering.

Det er i øvrigt også muligt at placere særboliger i de 
eksisterende almene boligområder under hensyn til 
områdets beboersammensætning. Kommunen har mange 
ledige ældreboliger, der skal findes anden anvisning til og 
det vil være oplagt både at nedbringe antallet af tomme 
lejligheder samtidigt med at dække behovet for særboliger i 
de områder, hvor det er muligt.

Ad.2.b. ØKF henviser i øvrigt til Teknik- og 
Miljøudvalgets høringssvar vedr. projektet. 

B. Hvilke projekter, der tilkendegives, at der vil arbejdes
videre med fremadrettet
(kun de udvalg med bemærkninger er medtaget her)

ØKF’s bemærkninger

Teknik- og Miljøudvalget
2. Indsatsområde: Socialt udsatte 
2.b. Boliger til udsatte grupper: Teknik- og Miljøudvalget 
udvalget bemærker, at der i Sundevedsgade 8 er en tom 
grund. Det har været tilkendegivet, at denne grund vil 
kunne bruges til et byggeri af ”skæve” boliger. Det er fortsat 
hensigten at realisere et sådant byggeri der. Grunden er 
ikke stor nok til også at rumme en daginstitution.
Derudover arbejdes der med at finde løsninger for 
byfornyelse af karren på den anden side af 
Sundevedsgade, ”Sundevedsgadekarreen”. Der er ikke 
taget stilling til, i hvilket omfang der skal bygges i denne 
karré og hvilke funktioner, der i givet fald skal være i 
nybyggeriet.

Ad.2.b. ØKF henviser i øvrigt til 
Socialudvalgets høringssvar vedr. projektet.

Beskæftigelses- og Integrationsudvalget
Udvalget bemærker, at Beskæftigelses- og 
Integrationsforvaltningen gerne vil gå i dialog med 
Vesterbro Lokaludvalg om projekter og initiativer under 
temaet ”Plads til alle” idet temaet vurderes som relevant for 
forvaltningens arbejde.

ØKF opfordrer lokaludvalget til at indgå i en 
dialog med Beskæftigelses- og 
Integrationsforvaltningen om projekter og 
initiativer under temaet ”Plads til alle”. 
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Socialudvalget
2. Indsatsområde: Socialt udsatte 
Udvalget beskriver, at Socialforvaltningen i øjeblikket
arbejder på en konference om løsninger på 
stofmisbrugsområdet på Vesterbro, og forvaltningen ønsker 
fortsat et tæt samarbejde med lokaludvalget vedr. de 
omfattende udfordringer på området. 

2.b. Boliger til udsatte grupper: Udvalget bemærker, at 
såfremt lokaludvalget mener, at det er realistisk at etablere 
skæve boliger på den omtale placering, og såfremt det er 
muligt at finde en løsning der også tilgodeser behovet for 
børneinstitutioner, ser Københavns Kommune gerne dette 
tiltag realiseret. Man bør dog have med i overvejelserne, at 
Vesterbro allerede rummer mange tilbud til hjemløse, 
misbrugere og andre borgere med problemer, og at det 
derfor må forventes at beboerne i lokalområdet ikke 
nødvendigvis billiger forslaget.

3. Indsatsområde: Stofbrugere
3.c. Udvidelse af sundhedsfremmende faciliteter:
Socialudvalget mener, at Sundhedsrummet i sin nuværende 
form har en passende kapacitet. I forhold til Cafe Dugnad 
har caféen haft succes med at tiltrække brugere, og der kan 
måske være behov for at give caféen større fysiske 
rammer.

Ad.2. ØKF opfordrer lokaludvalget til fortsat 
dialog og samarbejde med 
Socialforvaltningen. 

Tema: Bymiljø og trafik 

A. Bemærkninger og forslag til ændringer 
(kun de udvalg med bemærkninger er medtaget her)

ØKF’s bemærkninger

Teknik- og Miljøudvalget
9. Indsatsområde: Vesterbros CO2 udledning 
9.c. Vesterbro som vindmølleeksperimentarium: Udvalget 
bemærker, at det bør indarbejdes, at forvaltningen har 
udarbejdet et sæt retningslinjer for opsætning af 
byvindmøller. 

Ad.9.c. ØKF imødekommer forslaget i
”Københavns Kommunes bemærkninger” i 
bydelsplanen. 

Kultur- og Fritidsudvalget 
7. Indsatsområde: Urbane byrum
Udvalget bemærker, at Kultur- og Fritidsforvaltningen er 
positiv overfor at omdanne tomme grunde, torve, pladser 
mv. til byrum, der i højere grad kan anvendes af borgerne til 
rekreative aktiviteter, motion og leg. Der kan findes 
inspiration til hvordan i idékataloget ”10 næridrætsanlæg 
der rykker!”.
B. Hvilke projekter, der tilkendegives, at der vil arbejdes
videre med fremadrettet
(kun de udvalg med bemærkninger er medtaget her)

ØKF’s bemærkninger
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Kultur- og Fritidsudvalget 
5. Indsatsområde: Nyt liv i gamle områder 
5.a. Carlsberg: Udvalget oplyser, at Københavns Kommune 
allerede har afsat 1 mio. kr. til at udvikle 3 midlertidige 
byrum på Carlsberg sammen med Realdania, Lokale- og 
Anlægsfonden og Carlsberg. Det første byrum åbnede i juni 
2010 og de næste to forventes at åbne her til efteråret.

5.c. Kødbyen: Kultur- og Fritidsudvalget bemærker, at 
Kultur- og Fritidsforvaltningen er positiv overfor 
lokaludvalgets ønske om at fortsætte arbejdet med en 
helhedsplan for Kødbyen. Vesterbro kulturhus og bibliotek 
(Kulturanstalten) har en stor del af sit virke liggende i 
Kødbyen og selvom forskelligheden i området er afgørende, 
så er det også vigtigt at holde liv i visionerne om her at 
skabe et kreativt og kulturelt aktivitetsområde i bydelen.

Tema: Kultur og fritid 

A. Bemærkninger og forslag til ændringer 
(kun de udvalg med bemærkninger er medtaget her)

ØKF’s bemærkninger

Vesterbro Lokaludvalg 
12. Indsatsområde: Kreativitet og kultur 
Lokaludvalget efterspørger yderligere kommentarer til 
indsatsområdet, da de finder forvaltningens kommentarer 
meget overordnede.

Ad.12. ØKF henviser til Kultur- og 
Fritidsudvalgets høringssvar og Teknik- og 
Miljøudvalgets høringssvar og opfordrer 
lokaludvalget til at indgå i dialog med KFF for 
en uddybning. 

Kultur- og Fritidsudvalget 
12. Indsatsområde: Kreativitet og kultur 
12.a. Kreative aktiviteter: Udvalget bemærker, at der 
allerede nu er mulighed for at indrette værksteder o.l. til 
kreative udfoldelser i Kulturanstaltens lokaler.  
B. Hvilke projekter, der tilkendegives, at der vil arbejdes
videre med fremadrettet
(kun de udvalg med bemærkninger er medtaget her)

ØKF’s bemærkninger

Teknik- og Miljøudvalget
Teknik- og Miljøudvalget er enig i, at det er vigtigt, at der er 
fokus på at skabe gode muligheder for kreative udfoldelser. 
Derfor bør der også fremover i planlægningen overvejes 
muligheder for at afsætte plads til kulturelle formål og idræt.
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Kultur- og Fritidsudvalget 
12. Indsatsområde: Kreativitet og kultur 
12.b. Tidssvarende kulturfaciliteter: Udvalget bemærker, at 
Kultur- og Fritidsforvaltningen vil arbejde på at styrke det 
kulturelle liv på Vesterbro – ikke mindst i forhold til at 
forbedre faciliteterne for Kulturanstalten. For at det 
offentlige kulturtilbud på Vesterbro kan fastholde sin rolle 
som innovativ platform og kulturdynamo, er det afgørende 
at faciliteterne renoveres og kommer til at fremstå 
tidssvarende, hvilket de ikke gør i dag. Forvaltningen 
arbejder pt. på at finde en løsning, hvor én af mulighederne 
er at flytte Kulturanstalten til Kødbyen.

13. indsatsområde: Sport og idræt
13.a. Sportsfaciliteter + 13.c. Idræt i byens rum: Udvalget
bemærker, at Kultur- og Fritidsforvaltningen er enig i, at der 
mangler idrætsfaciliteter på Vesterbro. Én af grundene hertil 
er pladsproblemer. Derfor skal der arbejdes med 
multianvendelige funktioner og faciliteter i byen - som 
bænke til at skate på, forskellig belægning på veje og stier, 
mindre kunststofbaner mv.
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